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中文摘要:目的: 利用叶绿体matK基因序列探讨重楼属植物的10个样品系统发育及分子鉴定,为重楼的保护和合理利用提基本供理

论依据。 方法 :从分布于湖南省、云南省和吉林省的10个重要的重楼类群样品中提取总DNA,经扩增纯化后,利用PCR产物直接测

序。 结果 :测定了10个重要的重楼类群样品的matK基因序列,序列长度为1 039 bp,比较了该基因的差异,构建了基于matK基因序列

的遗传进化树。 结论 :这10个重楼属植物样品可以划分为4个组群,matK基因序列的结果不支持长药隔重楼、滇重楼、短梗重楼、

七叶一枝花成为独立的变种,建议作为多叶重楼的变型处理。
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Phylogenetic analyses of some important Paris species basedon sequences of matK gene

Abstract:The matK genes of 10 samples in Paris from Hunan, Yunnan and Jilin provinces were sequenced and compared. The phylogenetic 
tree was constructed based on the matK gene sequences and the ten pairs samples were divided into four groups. The results did not 
support the reality of four taxa named P. polyphylla var. pseudothibetica,P. polyphylla var. yunnanensis, P. polyphylla var. appendiculata and 
P. polyphylla var. chinenis.They are supposed to be treated as different forms of P. polyphylla var.polyphylla.
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